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«Si hi ha opacitat, mai hi haurà
convenis de doble imposició»

–Ha començat la seva intervenció
al seminari parlant de la crisi...
–Perquè arran de la crisi, les potèn-
cies emergents s’han adonat que
l’autonomia que havia agafat el
sector financer ha portat que el
mercat financer no sigui autoregu-
lable. A l’hora de la veritat, ens
hem adonat que la poca trans-
parència financera ha provocat
una bola de neu. Com a con-
seqüència de tot plegat, Europa i
els Estats Units s’han posat d’acord
per posar al dia una regulació en
què el principal és la bona gestió
del risc, d’una banda, i la trans-
parència, de l’altra. La transparèn-
cia significa que els actius de la
banca han de poder ser controlats.
Si no el regulem adequadament, el
sistema financer s’enfonsarà.

–¿Què comporta per a Andorra
aquest nou panorama?
–Durant massa temps Andorra ha
treballat amb un sistema financer
la transparència del qual és més
que dubtosa i les autoritats andor-
ranes han fet una mala interpreta-
ció de la transparència que es de-
manava. Quan ens queixem que el
sistema financer d’Andorra no és
prou transparent, no ens queixem
que Andorra no coopera amb la
lluita contra la delinqüència orga-

nitzada, el terrorisme o el tràfic de
drogues. Això ningú ho pensa. On
falta transparència és en allò refe-
rent a l’evasió fiscal. Andorra es ne-
ga a cooperar amb les autoritats fi-
nanceres, no per perseguir crimi-
nals, sinó per perseguir els evasors
fiscals. Sembla que les autoritats an-
dorranes considerin que l’evasió fis-
cal no és cap delicte social, i ho és.

–Si s’adapta el secret bancari tal
com vostè proposa, ¿quin futur té
el sistema financer andorrà?
–No hem d’oblidar que en la situa-
ció actual, molta gent que vol portar
els seus diners a Andorra per desen-
volupar activitats econòmiques du-
radores i que aporten llocs de treball
no ho fan perquè les autoritats fis-
cals del seu país podrien considerar
que la seva inversió és una evasió fis-
cal encoberta. Per tant, el secret ban-
cari genera uns dipòsits i permet
que una sèrie de gent pugui viure
d’un sistema bancari clarament so-
bredimensionat, però també allunya
inversors que apostarien per la mo-
dernització del turisme i els serveis
o la implantació de noves activitats.
És a dir, pel que fa al secret bancari,
no tot són beneficis, ni tan sols ara.

¿Com convèncer internament de la
necessitat d’aquest canvi?
–Andorra ha canviat molt la seva
mentalitat pel que fa al sistema im-

positiu i ara gairebé tothom accepta
que hi ha d’haver un impost directe,
ni que sigui amb un tipus baix. Les
autoritats andorranes no poden po-
sar en marxa un sistema fiscal ho-
mologable als europeus, per una
banda, i, de l’altra, defensar l’opaci-
tat fiscal. A Andorra no li agradarà
gens que el seu sistema fiscal sigui
foradat per l’evasió i no es pot tenir
una doble moral. Per tant, el sistema
bancari s’ha d’adequar, i ja sabem
que això no es pot fer d’un dia per
l’altre, però sí en un període de
temps de cinc, sis o set anys. Ens

hauríem de preguntar perquè una
determinada banca va marxar d’An-
dorra i segurament va marxar per-
què no veia clar que a principi del
segle XXI hi hagués un sistema de se-
cret bancari tan arcaic com l’actual.

–¿La reforma implica un ajusta-
ment del sistema bancari?
–El sistema bancari s’haurà de con-
centrar més. Ja va començar aquest
procés, però les converses entre dos
dels grans bancs van anar mala-
ment. El nombre d’assalariats del
sector bancari hauran de disminuir
probablement, però les oportunitats
que s’obren amb el desmantella-
ment de l’opacitat i l’entrada de ca-
pital neta i responsable, ho pot com-
pensar amb escreix. Andorra neces-
sita l’estalvi estranger, però els eva-
sors fiscals de França o Espanya no
crec que contribueixin gens ni mica
al desenvolupament d’activitats pro-
ductives a Andorra.

–¿Quins seran els avantatges
d’aquesta cooperació?
–Andorra forma part de la unió dua-
nera de la Comunitat Europea, ex-
cepte pel que fa als productes agríco-
les, però si s’entrés pel camí de la
cooperació, la frontera com a tal des-
apareixeria. Les contrapartides se-
rien molt importants i es podrien
negociar els famosos convenis de do-
ble imposició. Mentre hi hagi opaci-
tat fiscal, mai hi haurà convenis de
doble imposició. Perquè aquests con-
venis siguin possibles, cal un siste-
ma homologable i intercanvi admi-
nistratiu d’informació fiscal.

–L’acord d’associació amb la UE,
¿quins avantatges econòmics té?
–Apropar-se més a la UE és inevita-

ble per moltes raons: primer per-
què ja es forma part de la unió
duanera, segon perquè Andorra
està envoltada literalment per
països de la UE, tercer perquè els
principals clients són de la UE i
perquè, encara que Andorra mai
arribi a ser un membre de la UE, la
cooperació serà beneficiosa. Imagi-
nem que hi hagués un ensurt amb
el sistema financer. Andorra té
l’euro, però no forma part de la
unió monetària europea ni del
Banc Central Europeu i, per tant,
es trobaria amb el fet que no té un
banc central que pugui respondre
d’una fallida, perquè ni l’INAF ni el
Govern poden afrontar una manca
de liquiditat important i sobtada.
Andorra té un sistema financer
molt desemparat. Els països euro-
peus que han tingut ensurts finan-
cers s’han vist protegits pel seu go-
vern i pel BCE. Amb l’acord d’asso-
ciació, si es produissin ensurts de
qualsevol tipus a l’economia, es
tindria la garantia que Europa aju-
daria Andorra. Estar financera-
ment aïllat té un enorme risc: és
molt difícil demanar ajuda a qui
estàs estafant.

–¿Per què no entrar directament a
la UE com a Estat membre?
–Per una raó gairebé física: si un
Estat entra a la UE, té dret a estar
al consell, a la comissió, al Parla-
ment, i ningú s’imagina que un es-
tat de 80.000 habitants i amb poc
més de 30.000 nacionals pugui es-
tar representat igual que un altre
Estat. Mentre no es reformi la UE,
és pràcticament impossible que la
resta d’estats, encara que Andorra
ho volgués, donessin el sí a aquesta
nova incorporació. H

SEMINARI DE L’ALTERNATIVA SOBRE LES RELACIONS D’ANDORRA AMB LA UNIÓ EUROPEA

Bartumeu insisteix en la necessitat
d’intensificar la relació amb Europa
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33 Vilà, Bartumeu i Clavera, durant la clausura del seminari, ahir.

TOMY LARA

Els assessors del
PS proposen un acord
d’associació, prèvia
cooperació fiscal

El candidat promet
una proposta «clara,
ferma i valenta» al
programa electoral

M
és transparència, més
obertura i acord d’asso-
ciació, que no de coope-
ració, amb la Unió Euro-

pea. Aquesta és, a grans trets, la re-
cepta de l’Alternativa per reformar
el sistema econòmic després de les
eleccions generals de l’any vinent.
Ahir, una setantena de militants i
simpatitzants socialdemòcrates van
escoltar l’anàlisi i les propostes dels
assessors del PS en matèria de rela-
cions amb la Unió Europea: Blanca
Vilà, catedràtica de Dret Internacio-
nal privat de la Universitat Autòno-
ma de Barcelona (UAB), i Joan Clave-
ra, catedràtic d’Economia Aplicada
de la mateixa universitat.

Tant l’un com l’altre van recoma-
nar un acord d’associació amb la

Unió Europea per afavorir el canvi
de model de creixement econòmic
que el Principat necessita. Segons va
explicar Vilà, el moment és encara
més òptim que fa quatre anys per
superar l’acord de cooperació i asso-
lit un acord d’associació amb Euro-
pa. En els últims temps, la UE ha po-
sat en marxa la Política Europea de
Veïnatge, pensada per embrancar
les relacions amb els tercers estats.

Ara bé, Vilà va advertir que els pe-
tits estats que vulguin accedir a l’as-
sociació hauran de «fer els deures» i
això, en el cas d’Andorra, significa
passar a la cooperació fiscal i a l’in-
tercanvi d’informació en l’àmbit ad-
ministratiu. Clavera va afirmar que
la comunitat internacional «rebutja
cada cop més l’evasió fiscal» i que la
transparència del sistema financer
andorrà sobre això és insuficient.

El candidat de l’Alternativa als co-
micis generals, Jaume Bartumeu, va
recollir els consells dels experts i va
prometre una proposta «clara, fer-
ma i valenta» en aquest sentit al pro-
grama electoral. En el parlament in-

troductori del seminari, Bartumeu
va refermar el seu convenciment
que «el nou model econòmic ha
d’anar acompanyat d’una ferma i
positiva vinculació d’Andorra amb
la UE».

Bartumeu va oferir als presents
«tres pinzellades» per il.lustrar el
nou panorama internacional: la visi-
ta de la Comissió d’Exteriors a París,
en què, tant el representant del co-
príncep francès com el Quai d’Orsay
van deixar clar que el problema de
la relació Andorra-UE era la qualifi-
cació del Principat com a paradís fis-
cal; la participació en el congrés del
Partit Socialista Suís, també disposat
a aprofundir la cooperació fiscal; i la
declaració del Partit Socialista Euro-
peu, conjurat per «eliminar els para-
disos fiscals».

L’‘EFECTE OBAMA’ / Com a exemple
que les coses estan canviant, i molt,
en el panorama financer internacio-
nal, Clavera va citar la posició del
president electe dels Estats Units, Ba-
rack Obama, que s’ha destacat per
desenvolupar una intensa activitat
al Senat en pro de la regulació dels
mercats financers i de posar fi als pa-
radisos fiscals. La mateixa posició ha
estat adoptada per països europeus
com ara França o Alemanya. H
*iandreu@andorra.elperiodico.com
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«La poca transparència
fiscal d’Andorra no es
refereix a activitats
criminals, sinó a
l’evasió d’impostos

«Amb l’acord
d’associació, si es
produís un ensurt
financer, Europa
ajudaria Andorra»
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EPOLÍTICAAELS TRES PROJECTES DE LLEI ENCARA NO S’HAN ACCEPTAT A TRÀMIT

L’inici del tràmit parlamentari
dels tres projectes de llei que han
de servir per reformar el sistema
fiscal indirecte, que consisteix
bàsicament que totes les empre-
ses acabarien pagant un 3,25 per
cent de totes les factures en con-
cepte de l’impost de serveis indi-
recte (ISI), ha quedat frenat a Sin-
dicatura. L’òrgan del Consell
General ha rebut ja els tres textos
de part del Govern, però encara
no els ha acceptat ni publicat al
Butlletí. El motiu? La falta d’infor-
mació complementària sobre els
efectes que tindrien sobre l’eco-
nomia andorrana les modifica-
cions tributàries proposades pel
gabinet d’Albert Pintat.

Així ho va revelar ahir el presi-
dent del grup parlamentari, Jau-
me Bartumeu, durant la compa-
reixença de premsa posterior al
seminari de treball que el princi-
pal partit de l’oposició va celebrar
per avançar en el seu programa
electoral, una jornada centrada
principalment en com s’han d’a-
frontar les relacions amb Europa.
El líder socialdemòcrata va re-
marcar que la decisió de Sindica-
tura s’havia pres de comú acord
entre tots els grups parlamentaris
i la va atribuir a la falta de docu-
mentació. El conseller Esteve Ló-
pez, representant del PS dintre de
l’òrgan, va indicar que “falten si-
mulacions sobre els efectes de l’a-
plicació dels nous impostos que
sí es van donar quan es van pre-
sentar les lleis originals de l’ISI” i
que els textos “estan en espera
fins que ens arribi aquesta infor-
mació, que els consellers necessi-
tem per posicionar-nos”.

REBUIG INICIAL
En tot cas, Bartumeu no va ama-
gar que, “malgrat que encara no
tinguem els textos”, la proposta de
l’executiu difícilment comptarà
amb el seu vistiplau. “Va en per-
judici de les petites i mitjanes
empreses del país”, va assegurar
el cap de llista del PS a les gene-
rals, que, a més, retreu al projecte
fiscal liberal que “no altera en res
l’opacitat i la falta de col·labora-

ció administrativa amb vista a
l’exterior”.

Aquesta manca de cooperació
és el gran obstacles que segons
els assessors del PS tindrà Andor -
ra amb vista a la futura relació
amb la Unió Europea i en l’objec-
tiu d’arribar a un acord d’associa-
ció. Així ho va indicar la professo-
ra de la Universitat Autònoma de
Barcelona (UAB), Blanca Vilà.
“S’estan fent els deures, però no
prou. Cal abandonar les especifi-
citats i la crisi pot ser un bon mo-
ment”, va indicar l’experta, que
també es va mostrar crítica amb
“una obertura econòmica que en
realitat fa que gairebé tot continuï
tancat”. Aquests deures passen
per deixar de ser un paradís fis-
cals. Segons el catedràtic d’eco-
nomia aplicada de la UAB Joan
Clavera, això no significa renun-
ciar al “secret bancari professio-
nal”, però sí “que s’eliminin els re-
fugis per als evasors fiscals”.
L’expert va apuntar que “cal
adaptar el sistema a aquestes exi-
gències, amb tranquil·litat i seny”,
un procés que, si es fa bé, “donarà
beneficis extraordinaris”.

GABRIEL PÉREZ / RICARD POY
Andorra la Vella

Sindicatura frena la reforma de l’ISI
fins que el Govern aporti més dades
L’òrgan parlamentari sol·licita a l’executiu simulacions sobre els efectes que els canvis tributaris tindrien
sobre l’economiaSEls textos queden en espera fins que no arribi aquesta documentació addicional

DIDAC SALAU

Blanca Vilà

“Andorra està fent els
deures, però no prou.
Cal abandonar certes
especificitats”

CATEDRÀTICA DE DRET (UAB)

Joan Clavera

“No s’ha de renunciar al
secret bancari, però sí a
ser un refugi per als
evasors fiscals”

CATEDRÀTIC D’ECONOMIA (UAB)

Jaume Bartumeu

“Aquests canvis van en
perjudici de les petites i
les mitjanes empreses
del Principat”

PRESIDENT GRUP PARLAMENTARI PS

QUÈ HAN DIT

El seminari de treball que el Partit
Socialdemòcrata va celebrar ahir al
matí en un cèntric hotel de la capi-
tal va aplegar més de 60 militants
de la formació, a més de represen-
tants de la resta de grups que con-
formen L’Alternativa. La trobada va
centrar-se en la nova situació inter-
nacional i, específicament, en com
aquesta conjuntura pot afectar les
futures relacions d’Andorra amb la
Unió Europea. 

Un dels objectius de la trobada
era debatre aquest “embranca-
ment” amb l’Europa dels 27 i co-
mençar a consensuar quina serà la
proposta que, en aquest àmbit,
oferirà el futur programa electoral
de L’Alternativa amb vista als comi-
cis de l’any vinent. Un dels eixos
serà, i així ho va defensar Jaume
Bartumeu, serà apostar fermament
per la negociació d’un acord d’as-
sociació, que “arribi molt més

lluny” que l’acord de cooperació
signat al 2005.

Durant la jornada, els dos as-
sessors del PS, els catedràtics de
la UAB Joan Clavera i Blanca Vilà,
va exposar aspectes com els can-
vis en les relacions de la UE amb
països tercers, els casos de Suïs-
sa i Liechtenstein o les reformes
que, al seu entendre, hauria de ti-
rar endavant Andorra per adaptar-
se a l’entorn europeu.

Una jornada per afrontar la futura relació amb Europa
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«Si hi ha opacitat, mai hi haurà
convenis de doble imposició»

–Ha començat la seva intervenció
al seminari parlant de la crisi...
–Perquè arran de la crisi, les potèn-
cies emergents s’han adonat que
l’autonomia que havia agafat el
sector financer ha portat que el
mercat financer no sigui autoregu-
lable. A l’hora de la veritat, ens
hem adonat que la poca trans-
parència financera ha provocat
una bola de neu. Com a con-
seqüència de tot plegat, Europa i
els Estats Units s’han posat d’acord
per posar al dia una regulació en
què el principal és la bona gestió
del risc, d’una banda, i la trans-
parència, de l’altra. La transparèn-
cia significa que els actius de la
banca han de poder ser controlats.
Si no el regulem adequadament, el
sistema financer s’enfonsarà.

–¿Què comporta per a Andorra
aquest nou panorama?
–Durant massa temps Andorra ha
treballat amb un sistema financer
la transparència del qual és més
que dubtosa i les autoritats andor-
ranes han fet una mala interpreta-
ció de la transparència que es de-
manava. Quan ens queixem que el
sistema financer d’Andorra no és
prou transparent, no ens queixem
que Andorra no coopera amb la
lluita contra la delinqüència orga-

nitzada, el terrorisme o el tràfic de
drogues. Això ningú ho pensa. On
falta transparència és en allò refe-
rent a l’evasió fiscal. Andorra es ne-
ga a cooperar amb les autoritats fi-
nanceres, no per perseguir crimi-
nals, sinó per perseguir els evasors
fiscals. Sembla que les autoritats an-
dorranes considerin que l’evasió fis-
cal no és cap delicte social, i ho és.

–Si s’adapta el secret bancari tal
com vostè proposa, ¿quin futur té
el sistema financer andorrà?
–No hem d’oblidar que en la situa-
ció actual, molta gent que vol portar
els seus diners a Andorra per desen-
volupar activitats econòmiques du-
radores i que aporten llocs de treball
no ho fan perquè les autoritats fis-
cals del seu país podrien considerar
que la seva inversió és una evasió fis-
cal encoberta. Per tant, el secret ban-
cari genera uns dipòsits i permet
que una sèrie de gent pugui viure
d’un sistema bancari clarament so-
bredimensionat, però també allunya
inversors que apostarien per la mo-
dernització del turisme i els serveis
o la implantació de noves activitats.
És a dir, pel que fa al secret bancari,
no tot són beneficis, ni tan sols ara.

¿Com convèncer internament de la
necessitat d’aquest canvi?
–Andorra ha canviat molt la seva
mentalitat pel que fa al sistema im-

positiu i ara gairebé tothom accepta
que hi ha d’haver un impost directe,
ni que sigui amb un tipus baix. Les
autoritats andorranes no poden po-
sar en marxa un sistema fiscal ho-
mologable als europeus, per una
banda, i, de l’altra, defensar l’opaci-
tat fiscal. A Andorra no li agradarà
gens que el seu sistema fiscal sigui
foradat per l’evasió i no es pot tenir
una doble moral. Per tant, el sistema
bancari s’ha d’adequar, i ja sabem
que això no es pot fer d’un dia per
l’altre, però sí en un període de
temps de cinc, sis o set anys. Ens

hauríem de preguntar perquè una
determinada banca va marxar d’An-
dorra i segurament va marxar per-
què no veia clar que a principi del
segle XXI hi hagués un sistema de se-
cret bancari tan arcaic com l’actual.

–¿La reforma implica un ajusta-
ment del sistema bancari?
–El sistema bancari s’haurà de con-
centrar més. Ja va començar aquest
procés, però les converses entre dos
dels grans bancs van anar mala-
ment. El nombre d’assalariats del
sector bancari hauran de disminuir
probablement, però les oportunitats
que s’obren amb el desmantella-
ment de l’opacitat i l’entrada de ca-
pital neta i responsable, ho pot com-
pensar amb escreix. Andorra neces-
sita l’estalvi estranger, però els eva-
sors fiscals de França o Espanya no
crec que contribueixin gens ni mica
al desenvolupament d’activitats pro-
ductives a Andorra.

–¿Quins seran els avantatges
d’aquesta cooperació?
–Andorra forma part de la unió dua-
nera de la Comunitat Europea, ex-
cepte pel que fa als productes agríco-
les, però si s’entrés pel camí de la
cooperació, la frontera com a tal des-
apareixeria. Les contrapartides se-
rien molt importants i es podrien
negociar els famosos convenis de do-
ble imposició. Mentre hi hagi opaci-
tat fiscal, mai hi haurà convenis de
doble imposició. Perquè aquests con-
venis siguin possibles, cal un siste-
ma homologable i intercanvi admi-
nistratiu d’informació fiscal.

–L’acord d’associació amb la UE,
¿quins avantatges econòmics té?
–Apropar-se més a la UE és inevita-

ble per moltes raons: primer per-
què ja es forma part de la unió
duanera, segon perquè Andorra
està envoltada literalment per
països de la UE, tercer perquè els
principals clients són de la UE i
perquè, encara que Andorra mai
arribi a ser un membre de la UE, la
cooperació serà beneficiosa. Imagi-
nem que hi hagués un ensurt amb
el sistema financer. Andorra té
l’euro, però no forma part de la
unió monetària europea ni del
Banc Central Europeu i, per tant,
es trobaria amb el fet que no té un
banc central que pugui respondre
d’una fallida, perquè ni l’INAF ni el
Govern poden afrontar una manca
de liquiditat important i sobtada.
Andorra té un sistema financer
molt desemparat. Els països euro-
peus que han tingut ensurts finan-
cers s’han vist protegits pel seu go-
vern i pel BCE. Amb l’acord d’asso-
ciació, si es produissin ensurts de
qualsevol tipus a l’economia, es
tindria la garantia que Europa aju-
daria Andorra. Estar financera-
ment aïllat té un enorme risc: és
molt difícil demanar ajuda a qui
estàs estafant.

–¿Per què no entrar directament a
la UE com a Estat membre?
–Per una raó gairebé física: si un
Estat entra a la UE, té dret a estar
al consell, a la comissió, al Parla-
ment, i ningú s’imagina que un es-
tat de 80.000 habitants i amb poc
més de 30.000 nacionals pugui es-
tar representat igual que un altre
Estat. Mentre no es reformi la UE,
és pràcticament impossible que la
resta d’estats, encara que Andorra
ho volgués, donessin el sí a aquesta
nova incorporació. H
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d’associació, si es
produís un ensurt
financer, Europa
ajudaria Andorra»



DILLUNS 10
DE NOVEMBRE

DE 20084
andorradiarimés

andorra

Adaptar les relacions d’An-
dorra amb la Unió Europea
avançant cap a un acord
d’associació, ser més
transparents i oberts, com
també aplicar polítiques re-
als que deixin de costat la
qualificació del país com a
paradís fiscal van ser els ei-
xos centrals del seminari de
treball que va organitzar el
Partit Socialdemòcrata (PS)
amb la participació de la
professora de la Universitat
Autònoma de Barcelona
(UAB) Blanca Vilà i el ca-
tedràtic d’economia aplica-
da també de la UAB Joan
Clavera. A l’acte, hi van as-
sistir 70 militants i simpatit-
zants del partit. L’objectiu
del seminari, que es va fer
dissabte, era adaptar la
proposta de l’Alternativa al
context europeu canviant.
El candidat a cap de Go-
vern, Jaume Bartumeu, va
explicar que «estem davant
d’una situació de crisi
econòmica i financera mun-
dial que també condiciona
l’andorrana i que ha portat

el país a una situació com-
plicada». Segons Bartu-
meu, a aquest fet s’ha afe-
git que la Unió Europea ha
anat canviant la seva relació
amb els països tercers.
Amb la diagnosi feta, la pro-
fessora de la UAB Blanca

Vilà va afegir que davant
dels treballs i la política ex-
terior de la UE amb els es-
tats tercers, l’aplicació de
la Política Europea de Bon
Veïnatge (PEV) amb les as-
sociacions euromediterrà-
nies i els acords bilaterals

amb Suïssa o Liechtenstein
–que acaba d’entrar a l’es-
pai Shengen–, a Andorra no
li queda més remei que as-
solir un acord amb la UE
«amb uns vincles molt més
forts en un marc concret
sense haver de picotejar a
través d’un acord de coope-
ració». Segons Vilà, un
acord d’associació amb Eu-
ropa és més sòlid que un de
cooperació, i per assolir-lo,
Andorra ha de fer bé els
deures, deixant de banda la
negociació capítol per capí-

tol, abandonar les especifi-
citats andorranes i «obrir-se
molt més».  

Joan Clavera va remarcar
la necessitat d’acabar amb
l’etiqueta de paradís fiscal, i
per tant contemplar legisla-
tivament l’intercanvi d’infor-
mació bancària per acabar
de donar refugi als evasors
fiscals. Segons Clavera,
tant el futur president dels
Estats Units com la UE te-
nen com un dels seus pri-
mers objectius eliminar els
paradisos fiscals.

Els socialdemòcrates aposten per avançar cap
a un acord d’associació amb la Unió Europea

El PS va organitzar un
seminari sobre la polí-
tica en relació amb la
UE, àmbit en què apos-
ta per avançar cap a
un acord d’associació.

Dos experts afirmen que a Andorra ha d’assolir un tractat amb la UE amb vincles més forts

Una setantena de militants i simpatitzants del PS van assistir al seminari organitzat dissabte

ACN

Els assistents al seminari van poder conèixer la proposta de L’Alternativa pel que fa a les relacions amb la Unió Europea.
ACN

Jaume Bartumeu va dir que la Unió Europea
ha anat canviant la seva relació amb els
països tercers

Nova situació

L’Associació de Celíacs
(ACEA) va celebrar dissabte
el Dia de l'infant celíac per
segon any consecutiu. Hi
van assistir la pràctica totali-
tat dels socis, una setante-
na, dels quals el 50% són
menors de 15 anys. 

Unes 70 persones
assisteixen a la
celebració del Dia de
l’infant celíac

Un moment de la celebració del Dia de l’infant celíac.
ACEA

L’empresa tèxtil Texbor S. A.
va fer, aquest divendres, una
jornada de portes obertes
amb motiu de l’obertura
econòmica d’Andorra. Una
delegació de joves empresa-
ris de l’Institut Sallarès i Pla,
de la ciutat de Sabadell, van
conèixer les instal·lacions i
els mètodes de treball de
l’empresa tèxtil, ubicada al
polígon industrial d’Aixovall.
Els joves empresaris també
van visitar altres indrets de la
parròquia, com ara Naturlàn-
dia, a la Rabassa, on van bai-
xar pel Tobotronc, i el Museu
del Tabac. 

                          


